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هادی حجازی فر می گوید، تغییرات مدیریتی 
و دخالت ها در تئاتر دفاع مقدس سبب شد که 

او عطای این هنر را به لقایش ببخشد.
به گزارش ایسنا، کارگردان فیلم »موقعیت 
مهدی« گفت: تئاتر دفــاع مقدس دهه ۷۰ با 

تئاتر امروز ما متفاوت است زیرا آن زمان کارها 
سفارشی نبودند و هنرمندان با تکیه بر اعتقادات 
و باورهایشان کار می کردند. آثار این هنرمندان 
تماشاگر داشــت و به دفعات دیده می شد که 
از دل یک گــروه تئاتر نیروهایی برآمده اند که 

خودشان توانســتند آثار جدیدی تولید کنند 
اما از سال ۱۳۸۳ به بعد با تغییرهای مدیریتی 
اتفاق افتاده در رأس تئاتر دفاع مقدس، تصمیم 
بر آن شد که این عرصه با مشوق های مختلف 
مالی و ... گســترده شود. در آن زمان وضعیت 
تئاتر به گونه ای شد که افرادی چون من عطای 

هنر مذکور را به لقایش بخشیدیم.
او که در شــب ســینما و تئاتر هشتمین 
دوره هفته هنر انقلاب تقدیر شده، افزود: الان 
برگزارکنندگان جشــنواره تئاتر دفاع مقدس 
باید به ســراغ آثاری بروند که از نظر من فاقد 
ارزش های اولیه یک اثر نمایشــی هستند. فکر 
می کنم اگر مدیریت و سیاستگذاری در عرصه 
تئاتر دفاع مقدس دخالت نمی کرد، اتفاق های 
بهتــری برای ایــن عرصه هنــری و فعالانش 
می افتاد. مــن نمی دانم امروز سیاســتگذاری 

می تواند عرصه رو بــه زوال تئاتر دفاع مقدس 
کشورمان را زنده کند یا نه؟

حجازی فــر گفت: ســینمای جنگ تفاوت 
چندانی با تئاتر جنگ ندارد. بحث سر مفاهیم، 
موضوعات انســانی، چیزهای قابــل تکثیر و 
سرمایه و وحدت ملی است. ما سرمایه بزرگی 
داریــم که با تکیه بــر آن می توانیم فضای دو 
قطبی در کشور را بشکنیم و مردم را حول یک 
محور جمع کنیم، اما نشــان دادن آن در قالب 
یک اثر هنر نمایشی باید از فیلترهای مختلفی 

بگذرد.
او بــا بیان اینکه »طبعا مدیوم ســینما در 
بازنمایی ســرمایه های بزرگ و ملی ما موفق تر 
است« دلیل تاخیر در ساخت پرتره نمایشی از 
شهدا را چنین تشریح کرد: هر دوره اقتضائات 
خودش را دارد. ما در زمان جنگ نیاز داشتیم 

که روحیه جامعه بالا باشد و جبهه ها پر شوند. 
پس از جنگ رویکردها تغییر کردند و افرادی 
چون ملاقلی پور، حاتمی کیا و درویش سینمای 
دفــاع مقدس را پیش بردند. الان من به جنگ 
به چشم یک موقعیت انسانی نگاه می کنم و به 
نظرم آن فضایی است که همه حس های انسانی 
درگیرش هســتند و اگر باورهای ما نیز به آن 

افزوده شود، خیلی تاثیرگذتر خواهد بود.
حجازی فر گفــت: من در دو ســال و نیم 
گذشته متوجه شــده ام اگر همه سازمان های 
تصمیم گیرنده در یک جا جمع نشوند و فیلتر 
واحدی شکل ندهند شرایط سینما و تئاتر دفاع 
مقــدس تغییری نخواهد کــرد. من هم اکنون 
ترجیح می دهــم کارهای کوچکی کنم تا لازم 
نباشد برای آثارم نظر افرادی را که شاید جواب 

سلام شان را هم به زور بدهم، جلب کنم.

هادی حجازی فر: 

عطای تئاتر دفاع مقدس را به لقایش بخشیده ام

برای نخســتین بار در ایران نمایشگاه بین المللی کتاب 
تهران به شــکل فیزیکی و مجازی برگزار می شود. به همن 
دلیل شورای سیاست گذاری نمایشگاه بندهایی به آیین نامه 
این رویداد فرهنگی اضافه کرده است و همچنین تغییراتی 
در قوانین دوره های قبل ایجاد شده است. تغییرات آیین نامه 
موجب نگرانی برخی از ناشرانی شد که خود را برای شرکت 

در این نمایشگاه آماده می کنند.
درباره چرایی برخی از تصمیم هــا و امکان بازنگری در 
بندهای آیین نامه نمایشــگاه، خبرنــگار ایرنا گفت وگویی 
با علی رمضانی، ســخنگو و دبیر شــورای سیاست گذاری 
سی وسومین نمایشگاه بین المللی کتاب تهران و مدیرعامل 
موسســه خانه کتاب و ادبیات ایران انجام داد که در ادامه 

می خوانید.
کتاب  بین المللی  نمایشــگاه  دوره  سی وسومین 
تهران قرار است به صورت مجازی و فیزیکی برگزار 
شــود، به همین دلیل در آیین نامه این نمایشــگاه 
شــاهد تفاوت هایی با دوره های قبل هستیم. یکی 
از  مســائل لزوم پرداخت ۳ درصد از فروش ناشر به 
وزارت فرهنگ و ارشاد است. یکی از اهداف برگزاری  
نمایشــگاه کتاب، حمایت از ناشران اعلام می شود، 
به نظر شــما این بند از آیین نامه با حدف حمایت از 

ناشران در مغایرت نیست؟
بعد از اینکه به دلیل همه گیری بیماری کرونا نمایشگاه 
بین المللی کتاب برای دوســال به شــکل حضوری برگزار 
نشد، موضوع برگزاری فیزیکی آن از ابتدای استقرار دولت 
جدید مطرح بــود. با توجه به اینکــه قراربود فعالیت های 
فرهنگی و هنری در راســتای اقداماتــی که برای مقابله با 
همه گیری بیماری کرونا انجام می شود، مانند واکسیناسیون 
عمومی و مواردی از این دســت، از نو آغاز شــود، برگزاری 
نمایشــگاه فیزیکی در دســتور کار وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامی قرارگرفت. این موضوع با ستاد ملی مبارزه با کرونا 
مطرح و از این ســتاد مجوز دریافت شد، تا در صورتی که 
شرایط برگزاری حضوری نمایشگاه بین المللی کتاب تهران 
مهیا باشــد، این نمایشــگاه برگزار شــود. رئیس، شورای 
سیاســت گذاری و کمیته های اجرایی نمایشگاه به ترتیب 
منصوب شدند و کار برگزاری نمایشگاه و بررسی شیوه های 

برگزاری آن مورد بررسی قرار گرفت.
ســتاد ملی مبارزه با بیماری کرونا اعــلام کرده بود، در 
صورت برگزاری نمایشگاه کتاب به شکل فیزیکی، برگزاری 
آن به شــکلی که مردم بدون حضور در مــکان بتوانند از 
خدمــات آن اســتفاده کنند، ضرورت دارد. بــه این دلیل 
شورای سیاست گذاری نمایشگاه تصویب کرد که نمایشگاه  
به صورت همزمان به صورت مجازی و فیزیکی برگزار شود. 
پس سی وسومین دوره نمایشگاه بین المللی کتاب تهران از 
۲۱ تا ۳۱ اردیبهشت برای نخستین بار به صورت همزمان  
بــه صورت فیزیکــی در مصلی امام خمینــی و به صورت 

مجازی در سایت ketab.ir برگزار می شود
رعایت شیوه های بهداشــتی توسط مرم برای نمایشگاه 
اهمیت بالایی دارد. نمایشــگاه کتــاب می تواند در رعایت 

شــیوه های بهداشتی توسط مردم به الگوی عمومی تبدیل 
شــود. نمایشــگاه کتاب در حوزه های دیگر الگو است و با 
تمهیداتی که اندیشــیدیم و مسئولیتی که بر عهده مردم و 

ناشران است، انشاالله بتوانیم به الگو تبدیل شویم.
لازم بــود آیین نامه هایی در این موضوع  تدوین شــود. 
ناشران کشور برای حضور در نمایشگاه فیزیکی هزینه غرفه 
می پردازند، بخشی از هزینه های  نمایشگاه از  این راه تامین 
می شود. بنابراین شورای سیاست گذاری تصمیم گیری کرد 
و در مــورد نحوه پرداخت هزینه های غرفه فیزیکی جدولی 
را مورد مباحثه قرار داد و تصویب کرد که در آیین نامه درج 
شده است. باید توجه داشــت، در نمایشگاه فیزیکی غیر از 

هزینه غرفه مبلغی دریافت نمی شود.
پیش از این برای تامین نقدینگی ناشران نمایشگاه هایی 
برگزار شــده و در آن هزینه ای از ناشران دریافت نشده بود، 
همچنین برای اینکه شــرایط برابر باشد و با توجه به اینکه 
اجرای مجازی نمایشــگاه هم هزینه هایــی در بر دارد، ۳ 
درصد از فروش خالص دریافت می شــود یعنی ناشر کتابی 
را در نمایشــگاه عرضه می کند، اگر برای کتاب تخفیفی در 
نظر گرفته اســت، آن فروش ناخالص اســت. در آیین نامه 
این مســاله به صورت کاملا شــفاف بیان شده است که در 
نمایشگاه مجازی ۳ درصد از »مجموع مبلغ فروش خالص 

ناشران« دریافت می شود.
لــذا اینکه مطرح شــود در ایــن دوره کمکــی انجام 
نشده است، درست نیست. تمام تلاش ما در وزارت فرهنگ 
و ارشــاد اسلامی این است که با برگزاری نمایشگاه هایی با 
این محتوا -با وجود اینکه دومین دوره نمایشگاه مجازی در 
بهمن ماه برگزار شــده بود- از ناشران حمایت کنیم. وزارت 
فرهنگ و ارشاد اســلامی به خودش تکلیف کرد تا بتواند 
از ناشران حمایت کند و  از این طریق چرخه تامین محتوا 
را برای مــردم تامین کند و اطمینان پیدا کند که ســایر 
حوزه های در ارتباط با کتاب ناشــرانی را دارند که از آن ها 

می توانند در باقی چرخه ها استفاده کنند.
همچنیــن در این روزها برای ایجاد شــرایط برابر میان 
ناشرانی که در نمایشگاه حضور پیدا می کنند و ناشری که 
در نمایشــگاه حضور ندارد، تلاش شد. نمی شود ناشری که 
در نمایشــگاه حضور پیدا می کند، هزنیــه بپردازد و رونق  
فرهنگی و امکان دسترســی به مخاطبان را داشته باشد، اما 
ناشــری که حضور پیدا نمی کنــد در واقع به صورت کاملا 

رایگان از خدمات بهره مند شود.
در آیین نامه بیان شــده ناشــران می توانند در 
نمایشگاه مجازی بدون شرکت در نمایشگاه فیزیکی 
حضو داشته باشند، اما چرا ناشرانی که در نمایشگاه 
فیزیکــی شــرکت می کنند، ملزم به شــرکت در 

نمایشگاه مجازی هم هستند؟
دلیل اســت است که باید برای همه مردم کشور فرصت 
برابر مهیا باشــد، اگر ناشــری فقط در نمایشگاه فیزیکی 
شــرکت کند و در نمایشگاه مجازی نباشــد، فرصت برابر 
فراهم نیست و برای رعایت دستورالعمل هایی که ابلاغ شده 
و نکاتی که در طراحی ها بیان شده است، مجبوریم این کار 
را انجام بدهیم. ضمن اینکه ناشــران می دادنند، در همین 
دو دوره برگزاری نمایشــگاه مجازی، کتــاب را به  نقاطی 
از کشور فرســتادند که مخاطب این مناطق نمی توانستند 
در نمایشگاه کتاب تهران حضور داشته  باشند و از امکانات 
اســتفاده کنند. لذا در مجموع این سیاست به نفع  ناشران 
کشور است. همچنین یارانه فقط در نمایشگاه مجازی ارائه 
می شود، یعنی بن های کتاب  فقط در فضای مجازی  ارائه 
می شــود. از طرفی برای اینکه برای ناشران کشور شرایط 
برابری مهیا شــود هر ناشــری که در نمایشــگاه  فیزیکی 
شــرکت کند، باید در نمایشگاه مجازی هم باشد تا شرایط 
اســتفاه مردم از یارانه ای که بــه آن ها تعلق می گیرد، برابر 
باشــد. این ها مجموعه ای از سیاست هایی است که همه با 

هم مرتبط هستند.

آیا ممکن است ناشرانی که در نمایشگاه فیزیکی 
از نمایشگاه  بتوانند ســفارش خرید  حضور دارند، 
مجازی را دریافت کنند و بعد از برگزاری  نمایشگاه 

فیزیکی سفارش ها را ارسال کنند؟
وقتــی افراد از فضــای مجازی خرید می کنند، چشــم 
انتظاراند تا بسته زودتر به دستشان برسد. مردم و مخاطبان 
در خرید از فضای مجازی آستانه تحملی دارند و این آستانه 
تحمــل به این اندازه که صبر کنند، تا نمایشــگاه فیزیکی 
تمام شــود و بعد ناشران بسته ها را ارسال کنند نیست. لذا 
این امکان وجود ندارد و ناشران باید بتوانند با برنامه ریزی و 
تقسیم نیروهایشان، نمایشگاه را مدیریت کنند ضمن اینکه 
تمهیداتی اندیشــیدم و تا بعد از  قطعیت پیدا کردن اعلام 

خواهدشد.
به چه دلیــل تخفیف درنظر گرفته شــده برای 
کتاب ها نســبت بــه دوره های قبــل کاهش پیدا 

کرده است؟
اگر به آیین نامه توجه کنید، درج شــده حداقل ارائه ۱۰ 
درصد تخفیف برای همه ناشــران الزامی است و لذا ناشران 
می توانند در محل نمایشگاه این درصد را ارائه بدهند. البته 
در فضای مجازی این امکان وجود ندارد و اگر ناشران کتاب 
را بارگذاری می کنند، می تواننــد از ابتدا برای آن تخفیف 

درنظر بگیرند و تخفیفی در نظر دارند.
برای ناشران کوچک در این نمایشگاه تسهیلاتی در نظر 
گرفته شده اســت. برای مثال ناشرانی که نتوانستند تعداد 
مقرر آثار را که باید در نمایشگاه ارائه بدهند، در این مدت 
تهیه کننــد، ثبت نام موقت کردند، این ثبت نام های موقت 
بررسی می شــود. یعنی از طرفی مساله ناشران کوچک را 
با ثبت نام موقت و امکان تخصیص غرفه بررســی می کنیم. 
ناشــران کوچک حتی اگــر فقط یک کتاب هم منتشــر 
کرده باشند می توانند در نمایشــگاه مجازی شرکت کنند. 
بسته های تقویتی و حمایتی از بخش بزرگ و کوچک نشر 
در نظر داریم و امیدواریم بتوانیم در مساله تخصیص غرفه 
آنچه را در نظر داریم، برای ناشــران نوپا و ناشرانی که آثار 

ارزشمند اما با تعداد پایین چاپ کردند، عملی کنیم.  
جریمه ناشرانی که از شرکت در نمایشگاه کتاب 
انصراف می دهند ســنگین ارزیابی شده و همچنین 
ناشــرانی  که انصراف بدهند، دو سال از شرکت در 
نمایشــگاه محروم خواهندبود. چرا این جریمه ها تا 

این اندازه بالا در نظر گرفته شده است؟
ایــن جریمه ها مربوط به این دوره نیســت. در هر دوره 
زمانی که ناشــری ثبت نام می کنــد، اگر یک هفته قبل از 
برگزاری نمایشــگاه انصراف بدهد، درصدی از هزینه به او 
بازگردانده خواهدشــد. زیرا هزینه های نمایشــگاه متوقف 
به روز برگزاری نمایشــگاه نیســت و  در طول زمان انجام 
می شود. اگر این امکان وجود نداشته باشد که غرفه به ناشر 
دیگر واگذار شود و در صورت انصراف یک ناشر، حق حضور 
ناشری صلب شده باشــد، درست نیست. لذا این بند برای 
تامین نفع عمومی بازدارنده اســت. نمایشــگاه متقاضیان 

زیادی دارد پس باید با دقت و به خوبی تصمیم بگیریم.

همه چیز درباره سی وسومین نمایشگاه کتاب

یارانهفقطدربخشمجازیارائهمیشود
حداقلِ تخفیف در نمایشگاه کتاب امسال ۱۰درصد است

صدور مجوز اکران برای فیلم های 
حاتمی کیا و میرکریمی

شــورای پروانه نمایش فیلم های ســینمایی اخیرا با صــدور پروانه نمایش 
ســه فیلم موافقت کرده اســت. دو فیلم »نگهبان شــب« به تهیه کنندگی 
و کارگردانــی رضا میرکریمی و »شــب طلایی« بــه تهیه کنندگی ابراهیم 
حاتمی کیا وکارگردانی یوســف حاتمی کیا در جشنواره چهلم فجر رونمایی 
شــده بودند که برای نمایش در ســینماها پروانه گرفته اند. محسن کیایی، 
تورج الوند، لاله مرزبان و ویشــکا آســایش از بازیگران شناخته شده فیلم 
»نگهبان شــب« هســتند که تعدادی دیگر از بازیگرانش با انتشار فراخوان 

انتخاب شده بودند.
در فیلم پربازیگر »شــب طلایی« هم حســن معجونی، مریم سعادت، یکتا 
ناصر، بهناز جعفری، مسعود کرامتی، سوگل خلیق، علی باقری و سینا رازانی 
بازی کرده اند. همچنین برای فیلم ســینمایی »کــوزوو« به تهیه کنندگی 
حسن کلامی و کارگردانی میثم هاشمی طبا پروانه نمایش صادر شده است. 
در این فیلم کمدی  فرهاد آییش، بهاره کیان افشار، کورش تهامی، روشنک 

گرامی، سیاوش چراغی پور و هومن شاهی بازی کرده اند.

آغاز به کار ۲۰ سالن سینما
همزمان با هفته هنر انقلاب  

همزمان با هفته هنرانقلاب اســلامی ۲۰ ســالن از ۸۶ سالن سینمای تازه 
تاسیس و بازسازی شده در فاز دوم طرح توسعه سینماهای حوزه هنری،  به 

چرخه اکران سینمای ایران اضافه خواهند شد. 
به گزارش ایســنا، این ســالن ها جمعا ۲۰ ســینما در ۱۸ شــهر را شامل 
می شوند که در فاز دوم طرح توسعه مورد بازسازی و احداث قرار گرفته اند. 
توســعه ســینماهای شــاهد تهران، بهمن ســبزوار، مهر همدان، هجرت 
گنبد،مهرکوهســنگی مشهد، ۲۹ بهمن تبریز، کیهان آبادان، آزادی ارومیه، 
فلســطین بروجرد، مهرمــادر دزفول، بهمن آزادشــهر، مهرهماگ بجنورد، 
بیستون کرمانشاه، قدس تبریز، همافران نوشهر، آزادی آبادان، نایسر سنندج 
و گلدشت اصفهان و… از جمله پروژه های فاز دوم طرح توسعه سینماهای 
حوزه هنری هســتند که در هفته هنر انقلاب اســلامی، تنها ۲۰ ســالن از 

مجموع ۸۶ سالن فعالیت خود را آغاز خواهند کرد. 
در ادامه نیز بخشی از این سالن ها تا عید فطر ۱۴۰۱ و بخشی دیگر تا پایان 
ســال رونمایی خواهند شد.  همزمان با پایان فاز دوم طرح توسعه، موسسه 
»بهمن ســبز« فرآیند ساخت سینماهای فاز ســوم  این طرح را در سراسر 
کشــور آغاز کرده است و هم اکنون احداث ۱۲۵ سالن سینمایی دیگر را در 

دست ساخت دارد.
لازم به توضیح است که در فاز نخست طرح توسعه سالن های سینمایی  ۶۵ 
سالن توسط موسسه بهمن سبز در شــهرهایی چون سقز، ارومیه،شاهرود، 
کاشــان، اصفهان، آبادان، مشــهد و ... احداث و بازسازی و  به چرخه اکران 

سینماهای کشور افزوده شدند.

اختلال در سامانه مجوز آثار موسیقی 
حدود یک ماه از زمانی که عده ای از هنرمندان از هک شــدن ســامانه اخذ 
مجوزهای آثار موسیقی خبر دادند می گذرد و هنوز این سامانه در دسترس 
نیست. وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی پس از تأیید این خبر، طی هفته های 
اخیر از تلاش مرکز رســانه های دیجیتال برای رفع مشکل خبر داده است. 
به گزارش ایسنا، با اختلال در سامانه اخذ مجوزهای آثار موسیقی، سیستم 
صدور مجوزها هم با مشــکل مواجه شده و هنوز راهکار جدیدی برای حل 

مشکل حداقل به صورت مقطعی پیشنهاد نشده است.
دفتر موســیقی وزارت فرهنگ و ارشاد اســلامی در سال، عمدتا به صورت 
ماهانه گزارشــی از آثار موسیقی که موفق به اخذ مجوز شده اند را منتشر و 
در اختیار رسانه ها قرار می داد که در پی این اختلال، مدتی است که از این 

گزارش ها خبری نیست.
 با توجه به هک شــدن این سامانه، هنرمندان موســیقی نمی توانند مجوز 
آثارشان را دریافت کنند که البته این امر می تواند در روند کاری آنها اختلال 
ایجاد کرده و برنامه هایشــان را برهم بریزد. بنابراین جا دارد وزارت فرهنگ 
و ارشاد اسلامی با تمهیدی جدید، حداقل تا برطرف شدن مشکل، سیستم 

جایگزینی را معرفی کنند. 
هرچنــد بنا بر آنچه وزارت فرهنگ و ارشــاد اســلامی وعده داده اســت، 
مهندسان آی تی در حال تلاش برای رفع این مشکل هستند و به زودی این 

مشکل رفع خواهد شد.

تقدیر از عکاس ایرانی در جشنواره سنگاپور
عکاســان ایرانی با آثار خود در دو جشــنواره عکس لیون سنگاپور و حیات 

وحش لوگزامبورگ حضور یافتند.
به گزارش ایســنا به نقل از روابط عمومی فیاپ در ایران، در جشنواره لیون 
که در سنگاپور برگزار شــد، عکس »در جستجوی نور« از آرلن کشیشیان 

موفق به دریافت تقدیر PSS شد.
در این جشــنواره که زیر نظر فدراسیون بین المللی هنر عکاسی )فیاپ( و 
انجمن عکاســی آمریکا )PSA( برگزار شــد، آثاری از عکاسان عضو کلوپ 
عکس فوکوس )نمایندگی فیاپ در ایران( شــامل ســیدرضا جوادی، آرلن 
کشیشیان، مهدی زابل عباســی، میتراسادات امینی، علی سامعی، میرعلی 
پرندک و نادر شــریفی پذیرفته شدند. همچنین در جشنواره حیات وحش 
لوگزامبورگ که زیر نظر فدراســیون بین المللی هنر عکاسی )فیاپ( برگزار 
شد، آثاری از عکاسان عضو کلوپ عکس فوکوس )نمایندگی فیاپ در ایران( 
شامل سیدرضا جوادی، حمید احمدی بصیر، علی ثقفی، میرعلی پرندک و 

اویس غفاری پذیرفته شدند.
فدراســیون بین المللی هنر عکاســی )فیــاپ( که به عنوان تنها مؤسســه 
بین المللی در زمینه عکاسی از طرف یونسکو به رسمیت شناخته شده است، 
در سال ۱۹۴۶ پایه گذاری شد و از آن سال تاکنون واسطه ای برای برقراری 
ارتباط بین مؤسسات ملی عکاسی در کشورهای مختلف جهان بوده است. 

این فدراســیون به عنوان عضو اجرایی با مؤسسات ملی عکاسی در سراسر 
جهان همکاری نزدیک دارد که تعداد آنها به بیش از ۹۰ مؤسسه ملی در ۵ 
قاره می رسد. فیاپ در هر کشور تنها یک دفتر دارد که نماینده رسمی فیاپ 

در ایران »کلوپ عکس فوکوس« است.

صداپیشه »علاءالدین« درگذشت
»گیلبرت گاتفرید« کمدین 
و صداپیشه آمریکایی پس 
از تحمل یک دوره طولانی 

بیماری درگذشت.
به گزارش ایسنا به نقل از 
»گیلبرت گاتفرید« کمدین 
شناخته شده آمریکایی بود 
که به دلیل صدای خاصش 

به تعدادی از شــخصیت های انیمیشــن جان بخشــید که از مهم ترین آنها 
می توان به »طوطی ایاگو« در انیمیشن های »علاءالدین« دیزنی اشاره کرد. 
او در ۲۸ فوریه ۱۹۵۵ در بروکلین، نیویورک به دنیا آمد و در ۱۵ ســالگی 
شــروع به اجرای استندآپ کمدی کرد و در فصل ششم از برنامه زنده شب 
در سال ۱۹۸۰ یک برنامه کوتاه و ۱۲ قسمتی داشت و همراه »ادی مورفی» 
در فیلم »پلیس بورلی هیلز II«، یکی از اولین نقش های مهم سینمایی خود 

مقابل دوربین رفت. 
»هاوارد اســترن« نیز به طور مکرر از »گاتفرید« در برنامه رادیویی خود در 
دهه ۸۰ دعوت می کرد، جایی که با صدای شخصیت های گوناگون صحبت 

می کرد. 
»گاتفرید« در دهه ۹۰ میلادی در فیلم هایی مانند »کودک دردسرســاز«، 
»بزرگراه بــه جهنم« و »ببین دیگه کی داره حــرف می زنه« نقش هایی را 
ایفا کــرد و پس از آن معروف ترین صداپیشــگی خــود را در نقش »ایاگو 
طوطی« در انیمیشــن »علاءالدین« در ســال ۱۹۹۲ به دست آورد. ایاگو 
نقش کمیک آزاردهنده اما خنده دار بود که نقش جعفر شــرور را همراهی 
کرد و »گاتفرید« این نقش را در دو دنباله مســتقیم، یک سریال تلویزیونی 

و بازی های ویدیویی »قلمرو پادشاهی« نیز ایفا کرد.
از دیگــر نقش هــای صداپیشــگی مهــم او می تــوان در انیمیشــن های 
»لاک پشــت های نینجا جهش یافته نوجوان«، »سوپرمن: سری انیمیشن«، 

»والدین نسبتاً عجیب« و »باب اسفنجی شلوار مکعبی« و ... اشاره کرد.

اخبارکوتاه

مهمان دهمین شب از فصل دوم برنامه »رخ 
به رخ«، پژمــان بازغی بود. او در این برنامه، از 
تجربه ۲۰ ثانیه ایست قلبیش گفت و آرزو کرد 

که در یک فیلم کودک و نوجوان بازی کند.
به گزارش خبرگــزاری خبرآنلاین، پژمان 
بازغی، مهمان دهمین برنامه از فصل دوم »رخ 
به رخ« بود که با اجرای امیرعلی دانایی از شبکه 

دو سیما پخش می شود.
در ابتدای برنامه، پژمان بازغی در پاســخ به 
این سوال که از بین بازیگران خارجی یا ایرانی، 
چه کسی الگوی او است، گفت: »من دو بازیگر 
را خیلی دوست داشــتم و الگویم بودند یکی 
اســتیو مک کویین به دلیل این که موتور سوار 
بود و من عاشق موتور بودم و پل نیومن که او 
هم عاشق ماشین بود و من هم عاشق ماشین 
هستم. در بازیگرهای ایرانی هم عمو خسروی 
عزیز را خیلی دوست داشتم، خدا رحمت شان 
کند به نظــرم از بازیگرانی بودند که هم طناز 
بودند، هم بسیار خاص بودند و سال ها و سال ها 

باید بگذرد تا یکی مثل خسرو شکیبایی تکرار 
شــود و آقای انتظامی بزرگوار که راه و روش و 

منش ایشان به نوعی می توانست الگو باشد.«
در بخــش کافــه »رخ بــه رخ«، امیرعلی 
دانایی رو به پژمان بازغی پرســید: »یک بار تا 
چند قدمی مــرگ رفتی با توجه به اتفاقی که 
برایت افتاده بود، چه حســی داشت؟« بازیگر 
»اســرافیل« پاسخ داد: »بله در ماه رمضان هم 
بود. من به نوعی رفتم آن طرف خط و برگشتم. 
۲۰ ثانیه ایست قلبی کردم. به نظرم بعد از آن، 
زندگیم خیلی ساده تر شــد. یعنی هدف هایم 
تغییر کرد، هدفم بیشــتر رفت سمت دخترم 
که بتوانم برای او امکاناتی را فراهم کنم که در 
بهترین شرایط بتواند به چیزهایی که می خواهد 
برسد. نمی دانم چرا می گویند همه باید از صفر 
شــروع کنند؟ پدر و مادرهایــی که می توانند 
به بچه های شــان کمک کنند و قدمی بردارند، 
حتما ایــن کار را انجام بدهند.« در ادامه، پس 
از آن که مجری برنامه پرسید »اگر شما به حق 

در جشنواره ای که فیلم »دوئل« حضور داشت، 
سیمرغ می گرفتی، آیا مسیر بازیگریت به یک 
ســمت دیگر می رفت«، بازغی پاسخ داد: »بله، 
این که ما یک ارزشی بگذاریم و بگوییم این فیلم 
بهتر از آن فیلم است، فقط یک سلیقه است. اما 
من به عنوان کسی که سی سال است در سینما 
کار می کنم، برای هر فیلمم هنوز هم تپش قلب 
می گیرم و همان انرژی ای را می گذارم که اولین 

فیلمم را بازی کردم.«
او در توضیحی بیشــتر گفت: »بله مســیر 
زندگی من با آن ســیمرغ می توانســت خیلی 
تغییر کند، می توانستم فیلم های بهتری بازی 
کنم. هرچند از ۷۵-۷۶ فیلمی که بازی کردم 
راضی هســتم. همه انتخاب های من هستند. 
همیشه عاشقانه کارم را دوست داشتم و لذت 
بــردم اما الان به یک نتیجه دیگری رســیدم، 
الان لــذت می برم از بــازی در کنار همکارانم. 
هر فیلمی را ممکن است یک سری خوش شان 
بیاید، یک ســری نه اما مهم تــر از آن کنار هم 

بودن با دوستان و همکارانم است.« این بازیگر 
در بخش بعدی ایــن گپ و گفت افزود: »یک 
دغدغه ای در ســینما دارم و آن هم این است 
که یک کار کودک انجام دهم. ســعی می کنم 
یک فیلم کــودک هم بازی کنــم، چون فکر 
می کنم به کار کودک خیلی کم توجه می شود 

و بســیار مهم اســت. صرفِ این که فقط یک 
برنامه تلویزیونی بســازیم، برای کودکان کافی 
نیســت. ما در آثار سینمایی مختلف می توانیم 
به صورت غیرمســتقیم ضمن ایجاد سرگرمی 
و آرامش، مســائلی را که نیاز است، به بچه ها 

آموزش دهیم.«

وقتی قلب پژمان بازغی، ۲۰ ثانیه از کار افتاد!

پس از آنکه سیاست گذاری های سینمایی اکران رمضان 
در اواخر نیمه اول دهه ۹۰ به خوبی نتیجه داد و مخاطبان 
بسیاری، تا سحر اجازه ندادند که سالن های سینمایی خلوت 
بماند، این بازه طلایی در نیمــه دوم دهه ۹۰ با رکود قابل  
توجهی همراه شــد. به گزارش ایرنا، مدیریت سینمایی در 
آن سال ها اصرار بسیاری داشت تا طرح افطار تا سحر را در 
تقویم سینمایی کشــور نهادینه کند. طرحی که به موجب 
آن، تا پیش از افطار، بلیت ها به صورت نیم بها عرضه می شد و 
پس از آن، سینماها مجاز بودند تا سحر به فعالیت پرداخته 
و بهای بلیت کامل را دریافت کنند. در این بین، ابتکار برخی 
دفاتر پخش و سینمادارها در دعوت از بازیگران فیلم ها سبب 
شــد تا این طرح در همان سال های نخســت، با استقبال 

خیره کننده ای از جانب مخاطب مواجه شود.
از سال ۹۶ به بعد، این طرح به دلایلی که هرگز مشخص 
نشــد در نتیجه کاهلی مدیران سینمایی وقت رقم خورد و 
با مخالفت برخــی نهادها نظیر نیروی انتظامی، دیگر تکرار 

نشد. رسانه ها هم در همان ســال های ۹۶ و ۹۷ به صورت 
پراکنده،نبود طرح افطار تا سحر را نقد کردند و پس از آن، 

این طرح به کلی به فراموشی سپرده شد.
میزان فراموش شــدن این طرح به انــدازه ای بود که در 
رمضان امســال، حتی نامی از این طرح آورده نشد و نهایت 
ابتکار شورای صنفی نمایش، نیم بها کردن بلیت تا پیش از 

افطار، آن هم چند روز پس از آغاز این ماه مبارک بود.
ســینماها درحالی پس از دو ســال کرونایی، به شرایط 
نرمال نزدیک شده بودند که تصورها از اکران رمضانی امسال، 
یک اکران فراتر از انتظار بود. فیلم های نوروزی در قله فروش 
و استقبال قرار داشتند و به لحاظ زمانی نیز، موسم امتحانات 
دانش آموزان و دانشــجویان نبود؛ به همین دلیل، احتمال 
موفقیت اکران رمضانی ســینماهای کشور، به مراتب بالاتر 

از سالیان گذشــته بود. اما متاسفانه همان استقبال نیم بند 
مخاطبان از اکران نوروزی، در ماه رمضان امسال تداوم پیدا 
نکرد تا ۷ فیلم جدید اکران، یک سقوط آزاد نسبی را تجربه 
کنند. شورای صنفی نمایش پس از تحمل انتقادهای فراوانی 
که درباره انتخاب آثار نوروزی با آن مواجه بود، در نخستین 
حرکت ناامیدکننده امسال خود، برنامه ای برای اکران رمضان 
نداشت تا این بازه طلایی، سوخت شود. جالب تر آن که این 
شــورا پس از افزایش ۵۰درصدی قیمت بلیت برای امسال، 
طرح نیم بها کردن ســانس های پیش از افطار را قبل از ماه 
مبارک تصویب نکرد چون احتمال می داد که میزان استقبال، 
در شرایط نرمال باشد اما وقتی با اعتراض برخی سینمادارها 
مواجه شــد، چاره ای جز نیم بها کردن بلیت ندید. وقتی به 
آمار فروش سینماهای کشور در یک سوم ابتدایی ماه رمضان 

امســال نگاه می اندازیم، متوجه میزان کاهش شــاخص ها 
می شویم. در یک ســوم ابتدایی رمضان امسال، حدود ۳۶۲ 
هزار نفر به ســینماها رفتند. حدود ۱۷ هزار سانس نمایش 
برای سینماها رقم خورد و اقتصاد سینما هم در این بازه، به 
فروش ۱۰ میلیارد و ۴۰۰ میلیون تومانی دست یافت. از این 
میــزان فروش، حدود نصف آن که معادل ۵ میلیارد و ۱۰۰ 
میلیون اســت، متعلق به فیلم سگ بند است و ۶ فیلم دیگر 
نیــز روی هم، ۵ میلیارد و ۳۰۰ میلیون تومان فروختند که 
این آمار، تداوم همان نگرانی دلسوزان سینما راجع به مقوله 
فیلم سوزی است. اگرچه شاخص میزان استقبال مخاطبان 
از آثار ســینمایی طی سال جاری، یک روند نزولی را نشان 
داده و مشخص می کند که میزان فروش و تعداد مخاطبان 
ســینمایی در ماه رمضان امسال، نسبت به روزهای قبل از 
آغاز این ماه مبارک، دچار افت شــده اند اما با ترســیم افق 
پیش رو، به این نتیجه می رسیم که احتمالا یک سوم ابتدایی 

ماه رمضان، به مراتب بهتری از دوسوم دیگر این ماه است.

سقوط آزاد فروش فیلم ها در ماه رمضان


